

KITTENBERGER ZOO

II.

VESZPRÉM
Hungary

A Kittenberger Kálmánról elnevezett állatkert 1958-ban Veszprémben nyitotta meg kapuit, a főváros után elsőnek.

A veszprémi állatkert ma már a Balaton és a Bakony térségének egyik legforgalmasabb idegenforgalmi látványossága.

A gyönyörű természeti környezetű Fejes-völgyben, a fenyőerdővel borított sziklás területen öt földrész ismertebb állatfajainak közel ezer példányát láthatják a vendégek.

A sok érdekes látnivaló közül feltétlenül meg kell nézni az európai és amerikai bölényeket és az antilopokat.

Egyedülálló a csimpánztenyészet, mely a fogva tartás ellenére szaporodik.

Hangulatos a madárház, ahol papagáj- és pintyfélék, kanárik, galambfélék, valamint törpetyúk szabadon vannak.

Létszámukban és összetételükben a nagymacskák állománya a legjelentősebb: oroszlánok, szumátrai, sziberiai és bengáli tigrisek, pumák, leopárdok.

A vízimadár-kifutók színes látványosságot nyújtanak. Bütykös hattyú, nyári lúd, pelikán, kormorán, gólya, bőttiréce és kacsafélék találhatóak itt.

A ragadozómadár-állomány: parlagi és bukázó sasok, héjafélék, ölyv, uhu, hóbaglyok és a karakara is a bemutatott állatok közé tartoznak.

A szelíd indiai elefántot sokan séta közben is megnézhetik.

A Kis-Safariban szabadon tartott állatok között sétálhat a látogató.

A vendégek a Gulya-dombi Puszta-Safariban házilovakkal, magyar szürkemarhákkal, racka juhokkal, fecskehasú mangalicákkal, őstulokkal, pónilovakkal találkozhatnak.

Az elmúlt évek során az intézmény nemzetközi hírnévre tett szert, mintegy tizenöt ország negyven állatkertjével van kapcsolata.

Évente mintegy félmillió ember keresi fel az állatkertet.

Az utóbbi években nagymértékben növekedett az intézmény ismeretterjesztő funkciója.

A veszprémi állatkert a bemutatókon túl az általános iskolás gyerekeknek évente több tábort szervez, például a veszprémi Ifjú Zoológusok Téli és Nyári Szaktáborát. Az országos táborok témaköre évről évre változik.

After the capital, it was in Veszprém in 1958 that the second Hungarian zoo, named after Kálmán Kittenberger, was opened.

The Veszprém Zoo has become one of the most frequented tourist sights near the Balaton and in the Bakony mountain region.

Visitors can see about 1000 specimens of the world's best known animals here, in wonderful natural surroundings, among the rocks, in the fir-wood of the Fejes Valley.

From the great number of interesting animals the European and American buffaloes and the antelopes are especially worth seeing.

Chimpanzees are rarely bred so successfully as in this zoo.

The bird-house is also a colourful sight with parrots, finches, canaries, pigeons and bantams flying about together.

The biggest and most varied collection is that of the felines: lions, the Sumatran, Siberian and Bengali tigers, pumas and leopards.

The fowl-run of aquatic birds offers a colourful sight, too.

Mute swans, summer geese, pelicans, cormorans, storks, garganeys and several duck species can be seen there. Among the birds of prey we find imperial and bald eagles, hawks, buzzards, eagle owls etc.

The tame Indian elephant can often be seen walking. The visitors are allowed to go into the Small Safari and walk among the animals.

In the Puszta Safari, on top of the Cattle Hill we can see horses, grey oxen, a Hungarian species of sheep, "mangalica" pigs, aurochs and ponies.

In the last years the Zoo has gained international fame, has established contact with 40 zoos of 15 countries. Around half million people visit the Zoo each year.

Recently the educational function of the zoo was greatly increased. There is not only presentation of the animals in the Veszprém Zoo but a lot of camps are organized for schoolchildren, too, like the Winter and Summer Camp for Young Zoologists. The camps have different themes on every occasion.

Der nach Kálmán Kittenberger benannte Tierpark in Veszprém eröffnete 1958 nach der Hauptstadt als erster seine Tore.

Heute ist der Veszprémer Tierpark eine der am Balaton (Plattensee) und im Bakonyer Gebiet am meisten besuchten Sehenswürdigkeiten.

In der wunderschönen natürlichen Umgebung des Fejes-Tales und auf mit Nadelgehölz bedeckten Felsen können die Besucher nahezu tausend Exemplare der bekannteren Tierarten von fünf Kontinenten ansehen. Von dem vielen Ansehenswerten sollte man sich auf jeden Fall die amerikanischen und europäischen Büffel sowie die Antilopen nicht entgehen lassen.

Einzigartig ist die Schimpansenzucht, welche sich trotz der Gefangenschaft fortpflanzen.

Stimmungsvoll ist das Vogelhaus, wo die Papageien- und Finkenarten, Kanarienvögel, Taubenarten sowie die Zwerghühner sich frei bewegen.

In der Gesamtzahl und Zusammensetzung ist der Grosskatzenbestand am bedeutendsten: Löwen, sumatrische, sibirische und bengalische Tiger, Pumas, Leoparden.

Die Wasservögel-Gehäge bilden einen bunten Anblick. Hier kann man den Knotenschwan, Sommergänse, Pelikane, Kormorane, Störche, die Knäkente und andere Entenarten antreffen.

Im Raubvogelgehäge gehören der gemeine und der Sturzadler, Habichtarten, der Bussard, die Schnee-Eule und der Karakara zu den vorgestellten Tieren.

Man kann sich auch den zahmen indischen Elefanten, der gern herumspaziert, anschauen.

In der kleinen Safari kann der Besucher zwischen den in der Freiheit gehaltenen Tieren spazieren und in der sogenannten Steppen-Safari (Puszta-Safari) am Gulya-Hügel trifft er auf Hauspferde, ungarische Graurinder, Zackelschafe, schwalbenbauchige Fettschweine, Urrinder und Ponies.

In den vergangenen Jahren hat sich unsere Einrichtung einen internationalen Ruf errungen, so bestehen zu vierzig Tierparks aus fünfzehn Ländern Beziehungen.

Jährlich suchen an die halbe Million Menschen den Tierpark auf. Stark hat sich die Funktion der populärwissenschaftlichen Aufklärung erweitert und über die reine Vorstellung hinaus veranstaltet der Veszprémer Tierpark für Schüler der Grundschulen jährlich mehrere Lager. So z.B. die Veszprémer Winter- und Sommerfachlager für Junge Zoologen, deren Themenreise sich von Jahr zu Jahr verändern.

1. Magyar szürke marha
2. Dámvad
3. Fehér dám
4. Indiai elefánt
5. Kamcsatkai medve
6. Gnú

1. Hungarian grey ox
2. Fallow deer
3. White fallow
4. Indian elephant
5. Kamchatka bear
6. Gnu

1. Ungarisches Graurind
2. Damwild
3. Weisses Dam
4. Indischer Elefant
5. Kamschatka-Bär
6. Gnu

Írta: Kamarell Miklós
Fényképezte: Oláh Zoltán
Szerkesztette: Timár Zsuzsa

A Kittenberger Zoo megbízásából készült
a Magyar Diafilmgyártó Vállalatnál
Budapest, 1987

